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گروه سیاسی - هدیه گل محمدی: موضوع برخورد با 
بدحجابی، دوباره وارد فاز پلیسی شده اما گویا این بار خبری 
از گشت ارشاد نیست تا مانند ماجرای مهسا امینی حاشیه 
ساز باشد. این بار سخن از برخورد قضایی به میان آمده که 
می تواند پیامدهای بیشتری داشته باشد و به همین دلیل هم 
با واکنش هایی مواجه شــده است. برخی اعتقاد دارند تداوم 
روند قبلی در برخورد با بدحجابی نمی تواند تاثیر چندانی در 
بهبود اوضاع داشته باشد و وضعیت فعلی، اتفاقا حاصل همان 
برخوردهای غیرکارشناسی گذشته است که در شهریور سال 

گذشته، منجر به طغیان اعتراض شد.
ســردار احمدرضا رادان فرمانده کل انتظامی کشور در 
خصوص اجرای قانون عفاف و حجاب با بیان اینکه موضوع 
کشف حجاب یکی از دغدغه های مهم مردم متدین و آحاد 
جامعه اســت، گفت: پلیس از شنبه ۲۶ فروردین ماه جاری 
با این موضوع در ســه حوزه معابر عمومی، خودرو و اماکن 

برخورد می کند.
ســردار رادان ادامه داد: اگرچه در مرحله اول این گونه 
تصور نمی شود که یک مسئله اجتماعی است، ولی همه سر 
ریزهای اجتماعی به نوعی پیوند انتظامی هم پیدا می کنند. 

بنابراین بایدها و نبایدهایی به دنبال خواهد داشت.
عالی ترین مقام انتظامی کشــور عنوان کرد: بر این باور 
هســتیم که بانوان عزیز ایران بانوانی عفیف و اخلاق محور 
هستند که به ســلامت جامعه توجه دارند، چراکه سلامت 
جامعه در حفظ حجاب مناســب و در خور شــأن آنهاست 
که بانوان عزیز آن را رعایت می کنند، اما عده قلیلی هستند 
کــه از این موضوع غافل مانده و رفتــاری غیر از این دارند، 
لذا انتظار داریــم واحدهای فرهنگی هم به وظیفه خود در 
ایــن خصوص عمل کنند تا آن عــده قلیل نیز متوجه این 

غفلت شوند.
فرمانده کل انتظامی کشــور با اشــاره به استفاده از فن 
آوری و تجهیزات پیشــرفته جهت شناسایی فرد خاطی در 
حوزه معابر عمومی، افزود: در ابتدا به وی تذکر داده خواهد 
شــد و بعد از آن فرد با مدارک به حوزه قضائی معرفی تا به 

پرونده اش رسیدگی شود.
وی عنوان کرد: در حوزه خودرو بار اول تذکر داده خواهد 
شــد و درصورت تکرار به هر نحو ممکــن خودرو، توقیف 
سیســتمی و در مرحله بعد توقیف در محل و ســپس در 
مرحله آخر انتقال خودرو به پارکینگ صورت خواهد گرفت 
و همینجا از رانندگان عزیز به ویژه مالکان خودرو می خواهیم 

در این خصوص دقت کافی را داشته باشند.
وی درخصــوص حوزه صنوف، تاکیــد کرد: صنوفی که 
متصدیان آن احیانا کشف حجاب می کنند حتما مورد توجه 
جدی قرار گرفته و به آنها تذکر داده خواهد شد و در صورت 
تکرار اخطار پلمب و در نهایت پلمب واحد صنفی در دستور 
کار قرار می گیرد این مورد شــامل باغ تالارها، رستوران ها و 

مراکزی از این دست هم خواهد شد.
فرمانده کل انتظامی کشور درباره وظایف سایر دستگاه ها 
در این حوزه، یادآور شــد: مطالباتی که مســئولان محترم 
دارند مورد توجه اســت یعنی همانطور که وزارتخانه هایی 
مانند آموزش و پرورش و وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی در حوزه های خود بحث انجام به وظایف را مطرح 
کردند سایر دستگاه ها هم مکلف هستند به وظایف خود در 

این حوزه عمل کنند.
دوربین های ثبت جرائم رانندگی

»کشف حجاب« را هم ثبت می کنند
در همیــن رئیس پلیــس راهنمایــی و رانندگی تهران 
بزرگ گفت: دوربین های ثبت جرائم رانندگی موارد »کشف 
حجاب« را هم ثبت می کنند. سردار محمدحسین حمیدی، 
در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا 
موارد »کشــف حجاب« توسط دوربین های ثبت تخلفات و 

جرایم رانندگی که در سطح شهر وجود دارند، رصد می شوند، 
اظهار کرد: بله، تمامی ســامانه هایی که در سطح شهر کار 
می کنند، بهره برداری های چند منظوره دارند و هر اطلاعاتی 
را در خــود ذخیره می کنند. وی افــزود: البته دوربین های 
نظارتی که در سطح شهر وجود دارد را شهرداری تهیه کرده 
اســت و مسئولیت نگه داشــتن آنها هم با شهرداری است، 
اما این دوربین ها بانک های اطلاعاتی مختلفی دارند که هر 
نهاد و ســازمان می تواند اطلاعــات مربوط به خود را از این 
بانک ها اســتخراج کند. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
تهران بزرگ یادآور شد: پلیس راهنمایی و رانندگی داده های 
مربوط به حــوزه ترافیک را از ایــن دوربین ها بهره برداری 
می کند و بخش های دیگر هم اطلاعاتی که مورد نیاز دارند 

را برداشت می کنند.
واکنش ها به برخورد پلیسی با بدحجابی

سخنان رادان بلافاصله با واکنش مواجه شد؛ واکنش هایی 
که حکایت از اثر منفی این گونه برخوردها داشت. مرتضی 
حسینی نماینده میانه در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( در 
تذکری گفت: کشف حجاب خلاف بیّن شرع و قانون است 
و باعث آزردگی متدینین می شــود اما سردار رادان فرمانده 
نیروی انتظامی، احضار افراد و معرفی آنها به دستگاه قضایی 
به خاطر این موضوع حکیمانه و عملی نیســت. وی تاکید 
کرد: باید هر اقدامی مبتنی بر قانون مصوب مجلس شورای 
اسلامی باشــد؛ پس در دام جدیدی که دشمن پهن کرده، 
ورود نکنید و توان و نیــروی خود را صرف مبارزه با مردان 
هنجارشــکن، زورگیر و معتادان متجاهــر و امنیت راه ها و 

جاده ها کنید.
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر سابق ارتباطات در کانال 
تلگرامی نوشــت : خطای بزرگی می کنند؛ دقت سیســتم 
بررســی امنیتی و پلیســی را در معــرض و تقابل با عموم 
می گذارند. هم ضعف هایش آشــکار می شــود و هم ممکن 
اســت کارآیی خود را از دست بدهد. از فردا احتمالا تبلیغ 
»آرایش )گریم( ضد تشخیص چهره پلیس« یا چیزی شبیه 

این رونق خواهد یافت.
محســن برهانی، حقوق دان هم نوشت: وعده داده اند به 
کسانی که در خودرو کشف حجاب کنند تذکر میدهند و در 
بار دوم خودرو توقیف میشود بیزحمت مستند قانونی چنین 
اقدامی را بیان فرمایند؟ در کدام قانون و آیین نامه حق تذکر 
به افراد بی حجاب و توقیف خودروی ایشان داده شده است؟ 

مگر ادعا نمی کردید خلاف ،قانون خلاف شرع است؟
عباس عبدی هم پیش از این نوشــته بود: بي حجابي را 
نباید به ضدیت با حکومت تعبیر کرد، مگر اینکه طرفداران 
حکومــت و خودشــان چنین تعبیري را ترویــج کنند. در 
برابر این پرســش که چقدر افراد بي حجاب مي بینید؟ ۳۱ 

درصد مردم گفته اند زیاد، ۳۱ درصد متوســط و ۳۸ درصد 
کم. فراموش نکنیم این نظرســنجي ملي است. بنابراین از 
پاســخ مردم شــهرهاي بزرگ خیلي بیشــتر از ۳۱درصد 
اســت. پدیده اي که در این حد زیاد باشــد را نمي توان از 
نظــر اجتماعي نادیده گرفت و به توطئه دیگران تقلیل داد. 
پاسخگویان مهم ترین علت این رفتار را تمایل زنان به آزادي 
و کمترین علت را مخالفت زنان با نظام دانسته اند. به عبارت 
دیگر از نظر مردم این پدیده در مخالفت با نظام نیست، لذا 
اینکه عده اي آن را چنین تعبیر مي کنند به زیان حکومت و 
مخالف عقل سلیم است. درباره نحوه مواجهه با این پدیده، 
فقــط ۱۰درصد موافق اقدام قانوني هســتند که آن نیز در 
حد جریمه است و نه زندان و خشونت و بقیه طرفدار تذکر 
زباني )۱۴%(، اقدامات فکري و فرهنگي )۴۰%(، همچنین 
۲۳درصد گفته اند که باید آن را پذیرفت. این پاســخ به این 
معناســت که فقط ۱۰درصد طرفدار مواجهه قانوني با این 
پدیده هستند که جرم تلقي و برایش جریمه درنظر گرفته 

شود.
در همین حال نشریه روزانه معاونت سیاسی نمایندگی 
ولی فقیه در سپاه پاسداران در مطلبی »عدم رعایت پوشش« 
و »ریختن ماســت بر ســر دیگران« را »اقدام غیرقانونی و 
اشــتباه« دانسته اما در ادامه نوشته که »اشتباه بزرگ تر آن 
اســت که همگام با معاندان بطور دائــم در تنور این ماجرا 
بدمیم و سعی کنیم خواسته و ناخواسته جامعه را به سمتی 
ببریم کــه در نهایت مردم در مقابــل یکدیگر یا در مقابل 
حاکمیت و قانون قرار گیرند.« از منظر نویسنده نشریه روزانه 
ســپاه، این »تقابل«، تقابلی »بی حاصل« است؛ »آن هم در 
شــرایطی که باید اهتمام همگانی برای این باشد که چرخ 
اقتصاد شتاب بگیرد، می تواند چوب لای این چرخ بگذارد.«

از ظرفیت دوربین ها برای کشف عوامل مسمومیت 
دانش آموزان استفاده شود

معین الدین ســعیدی نماینده چابهار در مجلس هم در 
گفت وگــو با خبرنگار ایلنا، درباره اســتفاده از دوربین برای 
شناسایی افراد کم حجاب و بی حجاب در کشور و این آیا از 
این تجهیزات نمی تواند در مواردی مشابه استفاده کرد، گفت: 
این نحوه اولویت بندی موضوعات و نگاه به مسائل کشور به 
نظر من اساسا مشکل دارد، مشــخصا در این خصوص که 
تاکید داشته اند از ۲۶ فرودین این کار را انجام خواهند داد. 
وی خاطرنشــان کرد: ظرفیت های نرم افزاری ما آسیب های 
جدی دارند چه بســا مشــکلات فنی دارند کــه منجر به 
یکسری چالش های اجتماعی خواهد شد. از سوی دیگر اگر 
این ظرفیت ها تا این اندازه به تعبیر آقایان می توانند کشف 
جرم انجام دهند، چرا ما درحال حاضر پدیده مســمومیت 
دختران که اخیراً موج دومش هم آغاز شــده اســت را باز 

هم شاهد هســتیم؟ چرا از آن ها برای این مسئله استفاده 
نمی شود؟ چرا برای بسیاری از بزه ها و جرائم آشکاری که در 
کشور اتفاق می افتد، این ظرفیت های نرم افزاری و دوربین ها 
کمک حال نیســتند؟ وی تاکید کرد: به تعبیر حضرت آقا 
کشــف حجاب یک حرام سیاســی و دینی است و ضمن 
این که معتقدم برخی از افراد به صورت ســازمان یافته و در 
ارتباط با رسانه های و شبکه های جاسوسی معاند می خواهند 
هنجارشکنی کنند و فلسفه  حجاب را زیر سوال ببرند، قطعا 
باید برخورد شــود اما قاطبه مردم ما به تعابیری که امامین 
انقلاب و حاج قاسم سلیمانی داشتند و دارند اینگونه نیستند 
و به نظر من چنین اولویت هایی به شــدت آسیب زا است و 
نگاه امنیتی به این موضوع مســائل و مشکلات بیشتری را 
ایجاد می کند. مضاف بر این که بسیاری از نهادهای فرهنگی 
و مذهبی که اعتبارات کلانی از بودجه کشور را به خودشان 
اختصاص داده اند، باید پاسخگو باشند که چرا در بحث تبین 

فلسفه حجاب کوتاهی کرده اند نه این که پرسشگر باشند.
ســعیدی تاکید کرد: من کماکان معتقدم اولولیت همه 
مســئولان باید معیشت و اقتصاد باشد و کسانی که در این 
حوزه کم کاری می کنند، برای فرافکنی و انحراف ذهن مردم 
از کم کاری خودشان در بحث های معیشتی چه بسا چنین 
موضعاتــی را بولد می کنند کــه مهم ترینش تقابل مردم با 
مــردم خواهد بود که ابداً پذیرفتنی نیســت. به اعتقاد من 
اگر بنا است از ظرفیت های نرم افزاری استفاده کنیم، اولویت 
حوزه های نظامی و انتظامی را در جهت مسائل بسیار مانند 
بزهکاری، دزدی، کیف قاپی و زورگیری و عوامل مسمومیت 
دختران دانش آموز بگذاریم نه مســائلی کــه اخیراً مطرح 

می شود.
از ساماندهی حجاب به صورت متمرکز 

تا برخورد با بدحجابی در مترو
همزمان با سخنان سردار رادان، معاون رئیس جمهور در 
امور زنان و خانواده درباره مبارزه با بدحجابی و بی حجابی در 
جامعه، گفت: قرار است برنامه ساماندهی حجاب به صورت 
متمرکز و نه پراکنده و ســلیقه ای برنامه ریزی شود. انسیه 
خزعلی افزود: این برنامه به صورت متمرکز در ستادی که در 
وزارت کشور برگزار شده تصمیم گیری شده و به بخش های 

مختلف ابلاغ می شود.
اما در عین حال، شیوه های پراکنده ای همچون ممانعت 
از ورود بانوان بدحجاب به مترو، نشان می دهد چندان خبری 
از ســاماندهی حجاب به صورت متمرکز نیست. مدیرعامل 
شــرکت بهره برداری متــرو تهران و حومــه گفته: هنوز 
ابلاغیه ای برای ممانعت از ورود و یا ارائه خدمات به بانوانی 
که کشف حجاب کرده اند به مترو نرسیده است. درستی در 
پاسخ به سوالی در خصوص تصمیم گیری در کمیته عفاف 
و حجــاب برای ممنوعیت ورود بانوانی که کشــف حجاب 
می کنند به مترو، گفت: کمیته عفاف و حجاب شهرداری و 
مترو از بابت ممانعت ورود این افراد تصمیمی نگرفته و تنها 
تذکر لسانی داده می شود. این تذکرات توسط پرسنل مترو 
شــامل آقایان و بانوان داده می شود. در حال حاضر حسب 
وظیفه ذاتی خود خانم هایی که کشف حجاب دارند به آنها 
تذکر داده می شود و برای ممانعت ازورود و یا ارائه خدمات 
تصمیمی گرفته نشــده اســت. در حقیقت حسب وظیفه 

شهری و سازمانی تذکر می دهیم.
با این وجود شاهد برخوردهایی با بانوان بدحجاب هنگام 
ورود به مترو، آن هم توســط ماموران مرد هستیم که مانع 
ورود این دسته از زنان به مترو می شوند و این فراتر از تذکر 
لســانی اســت که پیش از این مطرح شــده بود. فیلم این 

برخوردها توسط صداوسیما منتشر شده است. 
باید دید از شنبه چه تغییری در روند برخورد با بدحجابی 
ایجاد می شود و از آن مهمتر این برخوردها چه تاثیراتی به 

همراه دارد.

همزمان با اعلام پلیس برای دور جدید برخورد با بدحجابی افزایش یافت

اختلاف نظر درباره برخورد پلیسی با بدحجابی

روســای صداوســیما از صــادق قطب زاده 
تــا محمد هاشــمی و از علــی لاریجانی تا 
عزت الله ضرغامی، کنش گران سیاسی بودند 
که وابســتگی آن ها به جریان های سیاسی 

انکارناپذیر بود. 
در بین روســای صداوسیما، محمد سرافراز 
تلاش کرد عاقبت بخیر شــود که با شگفتی 
و چالش، از این ســمت فاصله گرفت و علی 
عسگری شاید تنها رئیس صداوسیما بودکه 
بعد از اتمام حکمش، به هلدینگ خلیج فارس 
رفت تا تجربه دیگــری به تجربیاتش اضافه 

شود.
به گــزارش خبرآنلاین، با تجربه روســای 
صداوســیمای قبلی، پیمان جبلی که روزی 
رقیب محمد سرافراز محسوب می شد، روی 
کار آمد و در نخستین روزهای تصدی خود 
در این مسئولیت، آن کنش گری که روسای 
قبلــی در پایان روز مســئولیت خود انجام 
می دادند را روز نخســت انجــام داد و برادر 
ســعید جلیلی را به قائم مقامی صداوسیما 

منصوب کرد.
انتصــاب وحیــد جلیلی در حالــی صورت 
می گرفــت که پیــش از انتصــاب او به این 
ســمت، مناظره و نامه نگاری های پی در پی 

او با حســین محمدی که در امور فرهنگی 
فعالیت دارد، عزت الله ضرغامی رئیس سابق 
صداوســیما و محمدحســین صفارهرندی 
وزیر سابق ارشاد، نشــان داد، وحید جلیلی 
ایده هایــی مبتنــی بــر قرائتــی جدید از 

اصول گرایی در ذهن دارد.
حــالا در کنار وحید جلیلی کــه قائم مقام 
تقریبا مســئولیت مدیریت  و  صداوســیما 
تولید محتوا در این سازمان را بر عهده دارد، 
علی رضا خدابخشی، خواهرزاده سعید جلیلی 
هم به سمت رئیس ستاد انتخابات صداوسیما 
منصوب شــده اســت. صف آرایــی جدید، 
جلیلی هــا را برای انتخاباتی پرشــور آماده 
می کنــد تا قبل از هر صف بندی سیاســی، 
ســربازان جبهه جلیلی ها در جای خود قرار 
گیرند. جلیلی که به خوبی دریافته شناخت و 
هدایت افکارعمومی، رمز موفقیت پیروزی در 
انتخابات است، با چشم انداز انتخابات مجلس 
۱۴۰۲، افراد موســوم به »دولت در سایه« 
خود را در صداوســیما ســازماندهی کرده 
اســت. چه آن که ابزاری قدرتمند هم چون 
صداوســیما در اختیار جناح سیاسی خاص 
هم چون برادران جلیلی، به ابزاری مهم برای 
آن ها تبدیل خواهد شــد تا برای اولین بار از 

پله های ســاختمان پارک وی به بهارستان 
برونــد. این همان تفاوت ریاســت جبلی بر 
صداوســیما نسبت به روســای قبلی است 
که در تاکتیک تــلاش می کند با رویکردی 
برنامه محور، اهداف سیاسی را محقق کند. 
در شــرایطی که وحیــد جلیلی به مدیریت 
مالی و تولید محتوای ســازمان صداســیما 
نظارت کامل دارد و خدابخشــی، خواهرزاده 
جلیلــی، به مدیریــت اخبار سیاســی کل 
شبکه های سیما، تسلط دارد، می توان انتظار 
داشت که در شرایط فعلی وضعیت حامیان 
سیاسی سعید جلیلی به مراتب بهتر از سایر 

کاندیداهای مجلس آینده باشد.
از این رو قابــل پیش بینی خواهــد بود که 
قالیباف برای ریاســت مجلس آینده رقیبی 
جدی دارد که در شرایط فعلی چندین گام 

از او جلوتر است. 
چه آن که انتصاب جبلی به ریاست صداوسیما 
و بازگشــت وحید جلیلی به مــدار مدیران 
صداوسیما، جناح سنتی حاکم بر صداوسیما 
از جمله صفارهرندی، عزت الله ضرغامی و ... 
را تضعیف کرده اســت. این موضوع از آن جا 
حائز اهمیت اســت که جذابیــت ایده های 
وحیــد جلیلی بــرای مقامــات عالی نظام 

آن چنان اســت که در حــال حاضر میدان 
فرهنــگ عمومــی جامعه در اختیــار افراد 
جلیلی و جبلی اســت و بعید نیست نسیم 
حیــات طیبه ســعید جلیلی کــه از پارک 
وی، شــروع به وزیدن کرده در بهارستان به 
طوفانی تبدیل شود که اصول گرایان سنت گرا 
را به حاشــیه رانده تا حامیان سعید جلیلی، 
بر خلاف انتخابات های گذشته، اصولگراها را 

غافل گیر کنند.
در شرایطی که کم تر از ۱۱ ماه به انتخابات 
مجلس دوازدهم در ۱۱ اسفند ۱۴۰۲ باقی 
مانده، انتصاب افراد نزدیک به خانواده سران 
جریان های سیاسی، در جایگاه های حساس 

صداو سیما که رســانه ای ملی است، ناقض 
حقوق شهروندی و برابری مردم در دسترسی 
به امکانات ملی اســت. این نــوع انتصابات 
درصورتــی که با اهداف و نیــات انتخاباتی 
صــورت گرفته باشــد، خود خــلاف رقابت 
ســلام بوده، این گمان را تقویت می کند که 
جریان سیاســی خاصی از امکانات ویژه ای 
برای پیروزی در انتخابات برخوردار اســت؛ 
موضوعی که دلسردی و بدگمانی مردم برای 
مشارکتی پرشــور را به دنبال خواهد داشت، 
زیرا نگرش جناحی مذکور در نهایت منتهی 
 به حذف رقیب شــده و مردم را از انتخاباتی

عادلانه محروم می کند.

سیدمحمود علیزاده طباطبایی وکیل پیشین محمدعلی 
نجفی، خبر آزادی موکل سابق خود را تایید کرد.

به گزارش ایسنا، محمد علی نجفی، شهردار و وزیر سابق 
پس از طی بخشــی از دوران محکومیتش از زندان آزاد 
شــد. براســاس این گزارش،   قتل میترا استاد -همسر 
محمدعلی نجفی شــهردار ســابق تهران- از پرونده های 
ســال ۹۸ بود که با رای نهایی هیات عمومی دیوان عالی 

قتل میترا استاد، قتل عمد تشخیص داده شد.
میترا استاد - همسر دوم محمدعلی نجفی - ۷ خردادماه 
ســال ۹۸  با شلیک گلوله به قتل رسید. عصر همان روز 
نجفی به قتل همسرش اعتراف و انگیزه خود را اختلافات 
خانوادگــی عنوان کرد. اتهامــات نجفی، قتل عمد میترا 

استاد، حمل و نگهداری ســلاح غیر مجاز و ایراد صدمه 
بدنی عمدی منتهی به جرح )غیر فوتی( بود. در دور اول 
رســیدگی به این پرونده سه جلســه دادگاه در شعبه ۹ 
دادگاه کیفری یک تهران در ســال ۹۸ به ریاست قاضی 
محمدی کشــکولی برگزار شد که طی آن نجفی با احراز 
قتل عمد میترا اســتاد به قصاص محکوم شد. بعد از آن  
برادر میترا اســتاد با انتشار پستی در صفحه اینستاگرام 
خود از اعلام رضایت از قصاص نجفی خبر داد. شهریورماه 
ســال ۹۸ حکم  شعبه نهم  دادگاه کیفری یک تهران در 
پرونده محمدعلی نجفی با اتهام قتل میترا استاد که برای 
تجدیدنظرخواهی به دیوان عالی کشــور ارسال شده بود، 
از ســوی این مرجع قضایی نقض شد و برای  رفع نقص 
تحقیقات و تکمیل آن به شعبه بدوی رسیدگی کننده به 

پرونده - شعبه ۹ دادگاه کیفری یک تهران-  اعاده شد.
در دور دوم رسیدگی به پرونده، دو جلسه دادگاه در ششم 
و نهم  آذرماه ســال ۹۸ در شعبه نهم دادگاه کیفری یک 
تهران به ریاســت قاضی محمدی کشکولی برگزار شد و 
دادگاه مجددا قتل عمد را محرز دانست اما این بار با توجه 
بــه رضایت اولیای دم، قصاص منتفی و نجفی صرفا به ۷ 

سال و نیم حبس محکوم شد.

به این حکم از سوی نجفی اعتراض و پرونده به شعبه ۴۱ 
دیوان عالی کشور ارجاع شد. دیوان عالی کشور بار دیگر 
حکم پرونده را نقض کرد و این بار پرونده را به شعبه هم 
عرض صادرکننده رای بدوی -شــعبه ۱۰ دادگاه کیفری 

یک تهران-  فرستاد.
در دور ســوم رســیدگی به پرونده، ۱۴ اردیبهشت سال 
۹۹  شعبه ۱۰ دادگاه کیفری یک تهران به ریاست قاضی 
متین راسخ  یک جلســه دیگر رسیدگی برگزار شد. ۲۶ 
اردیبهشــت سال ۹۹ گودرزی وکیل نجفی از صدور رای 
این پرونده  خبر داد و گفت: دادگاه دوباره قتل عمد برای 
موکلم تشخیص داده و آقای نجفی به ۶ سال و نیم حبس 

تعزیری محکوم شده است.
پس از یک ســال رســیدگی های مختلف به پرونده قتل 
میترا استاد، ســرانجام دیوان عالی کشور ۲۵ شهریورماه 
۹۹ با تایید رای شعبه ۱۰ دادگاه کیفری یک تهران، اقدام 

محمدعلی نجفی را »قتل عمد« دانست.
گودرزی وکیل نجفــی در واکنش به تایید رای موکلش، 
گفت:  بــه هر حال اینکه با رای هیئت عمومی روبروییم 
که قابل اعتراض نیســت و به نظر دیوان عالی احترام می 
گذاریم اما اقداماتی که انجام میدهیم در راســتای دفاع 

به شــرح زیر اســت.  یکی اینکه آقای نجفی در راستای 
قانون مجازات اسلامی به لحاظ تعدد جرم به شش سال و 
نیم حبس محکوم شده که بند خ ماده ۱۲ قانون کاهش  
مجازات های تعزیری که اخیرا تصویب شده چنین اعلام 
کرده  کــه در صورت وجود کیفیات مخففه و گذشــت 
شــاکی بحث تعیین مجازات های تشدیدی در باب تعدد 
جرم اعمال نمی شــود؛ یعنی مجازات شــش سال و نیم 
حبس قابل اجرا نیســت و همان قانون به افراد  محکوم 
اجــازه داده مراتب را از دادگاه تقاضا کنند تا نســبت به 
تخفیــف  مجازات بر طبق  قانون اقدام شــود  و ما آن را 
انجام می دهیم تا در نهایت مجازاتی کمتر از  ســه سال 
حبس قابل اعمال باشد. دیگر این که آقای نجفی اسلحه 
شخصی خود را به اداره آگاهی تقدیم نموده و  محکومیت 
در باب اســلحه با قانون تعارض دارد که نســبت به آن 

تقاضای اعاده دادرسی خواهیم کرد.
خردادماه سال ۱۴۰۱ گودرزی وکیل نجفی اعلام کرد که 
»موکلم  تاکنون ســه بار درخواست آزادی مشروط داده 
است ولی دادستانی با آن موافقت نکرده است و با توجه به 
اینکه آقای نجفی بیش از  نصف مجازات را گذرانده باید 

آزاد شود ولی چنین اتفاقی رخ نداده است.«

سیطره »جلیلی و جبلی« بر صداوسیما

آزادی محمدعلی نجفی از زندان

کلیات لایحه ارتقای امنیت زنان تصویب شد
نمایندگان در نشست علنی دیروز )یکشنبه( مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی لایحه یک فوریتی پیشــگیری از آسیب دیدگی زنان و ارتقای امنیت 
آنان در برابر سوء رفتار، با کلیات این لایحه با ۱۹۰ رأی موافق، ۴۵ رأی مخالف 
و ۹ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۶ نماینده حاضر در صحن علنی موافقت کردند.
کلیات لایحه ارتقای امنیت زنان در برابر ســو رفتار در نشست علنی مجلس 
پس از حدود ۱۲ ســال به تصویب رسید.  این لایحه با تمرکز بر بازدارندگی و 
پیشگیری، ارتقای امنیت روانی و جسمانی زنان در محیط خانه، کار و اجتماع 
را هــدف قرار داده  و برای رســومات غلط گذشــته مانند خون بس نیز جرم 
انگاری هایــی صورت گرفته اســت.حمایت از حریم خصوصی بانوان در مقابل 
ضابطان قانونی، امکان استفاده از اذن قاضی برای خروج زنان از کشور در موارد 
ضروری، مجازات شــوهری که همسر خود را از خانه اخراج یا مانع ورودش به 
خانه شــود، جرم تلقی شــدن اجبار زن به ازدواج یا طلاق توسط هر کسی از 

جمله ولی، قیم و ... از دیگر اهداف این لایحه می باشد.

رئیسی در ضیافت افطار با نمایندگان اصناف، اتحادیه ها و بازاریان:
ذخایر ارزی کشور با وجود تحریم ها خوب 

و قابل اتکا است
ســید ابراهیم رئیسی عصر شنبه در نشستی صمیمی با جمعی از نمایندگان 
اصنــاف، اتحادیه هــا و بازاریان که بــا ضیافت افطار پایان یافــت، حمایت از 
اتحادیه ها و اصناف را سیاست اصولی دولت مردمی دانست و بر مشارکت موثر 
بخش خصوصی در اقتصاد به عنوان راهکار اساسی تحقق شعار سال تاکید کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه علی رغم همه تحریم ها و دشــمنی ها ذخایر ارزی 
کشور خوب و قابل اتکا است، تخصیص به موقع ارز و ثبات قیمت آن را از جمله 
مسائل مهمی دانست که دولت باید در این دو زمینه از تولید و تأمین کنندگان 

کالاهای اساسی و مواد اولیه حمایت کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: به اعتقاد دولت مردمی امور مربوط به تولید و توزیع 
و نظارت بر اصناف باید به اتحادیه ها واگذار شــود و دولت صرفا نقش حمایتی 
و هدایتی داشته باشد. رئیسی اصناف و اتحادیه ها را بهترین ناظران بر فعالیت 
اصناف دانســت، به شرط آنکه اتحادیه ها با نظارت متعهدانه خود اولین مدعی 
تخلفات هم صنفان خود بوده و حقوق و منافع مصرف کننده و تولید کننده را 

توامان مدنظر داشته باشند.
رئیس جمهور با اشــاره به اظهارات تعدادی از سخنرانان در این نشست درباره 
اهمیت مقابله مؤثر با دلالی و واســطه گری، تصریح کرد: اعتقاد راســخ داریم 
که دســت جریان دلالی باید از نظام تأمین و توزیع قطع شود و باور داریم که 
خود تشــکل های صنفی بهتر از هر کس دیگری می توانند در این راستا ایفای 

نقش کنند.
رئیســی همچنین با اشــاره به درخواســت های مطرح شــده برای پرهیز از 
قیمت گذاری های دســتوری، خاطرنشــان کرد: آنچه در سیاست های دولت 
محوریت دارد جلوگیری از اجحاف به تولیدکننده و مصرف کننده است و میدان 
دادن بــه اتحادیه ها و اصناف می تواند علاوه بر تنظیم بازار و جلوگیری از وارد 
شدن اجحاف به هر یک از ارکان تولید و مصرف، باعث برخورد موثر با واسطه ها 

به عنوان برهم زنندگان نظام تأمین و توزیع نیز بشود.
رئیس جمهور همچنین قاچاق کالا را باعث وارد آمدن ضربات مهلک بر پیکر 
تولید، اشتغال و اقتصاد کشور دانست و گفت: مقابله با قاچاق کالا باید از مبدأ 
صورت گیرد و البته در این مســیر نیز تشکل های صنفی می توانند با انضباط 
بخشی به واردات، صادرات و نظام تأمین و توزیع، سهم مؤثری در جلوگیری از 

توزیع کالای قاچاق در بازار داشته باشند.
رئیســی همچنین با اشــاره به طرح درخواســت استمهال تســهیلاتی که 
تولیدکنندگان پس از آغاز اجرای طرح مردمی شــدن یارانه ها دریافت کرده 
بودند، اضافه کرد: استمهال این تسهیلات و نیز تأمین سرمایه در گردش برای 
تولیدکنندگان از موارد قابل بررســی است که رئیس کل بانک مرکزی و وزیر 

صنعت، معدن و تجارت آن را پیگیری خواهند کرد.

تاکید رئیس قوه قضائیه بر توسعه نهاد داوری
رئیس قوه قضائیه گفت: باید در امر ارتقاء، توسعه و فرهنگ سازی نهاد داوری 

اهتمام داشته باشیم.
به گزارش ایســنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای طی سخنانی در آیین تحلیف نخستین دوره داوران حرفه ای، 
ضمن تشــریح قدمت نهــاد داوری به منظور حل و فصــل اختلافات حقوقی 
اشــخاص، در دنیا، اظهار کرد: باید در امر ارتقاء، توســعه و فرهنگ سازی نهاد 
داوری اهتمام داشته باشیم؛ چرا که این نهاد واجد ویژگی هایی است که سبب 

می شود در حل و فصل دعاوی میان مردم، تسهیل و تسریع صورت گیرد.
وی با اشــاره به تکلیف قانونی ناظر بر ساماندهی امر حل و فصل اختلافات از 
طریق داوری و توسعه نهادهای داوری، گفت: یکی از الزامات مهم توسعه حل 
و فصل اختلافات از طریق داوری، فرهنگ سازی این مقوله در میان آحاد مردم 
است؛ برای فرهنگ سازی نیز نباید به صرف تبلیغات رسانه ای بسنده کرد، بلکه 
بزرگترین مُبلغِ نهاد داوری، مردمی هستند که وقتی دعاوی خود را به چنین 

نهادی ارجاع می دهند، با حُسن امور مواجه می شوند.
محسنی اژه ای بیان داشت: به طور کلی، این عمل و رفتار ماست که در افزایش 
رضایتمندی و جلب اعتماد مردم موثر است؛ اگر چه تبلیغات نیز در امر تبیین 
و فرهنگ ســازی مؤثر است، اما اصالت با عمل و رفتار ما است؛ چنانچه در هر 
کاری اقدامات و کنش ما مناســب و در جهت منافع مردم نباشــد، به صرف 
تبلیغ، رضایتمندی حاصل نمی گردد؛ بنابراین بهترین مبلّغ، مردمی هستند که 

از عمل و رفتار ما رضایت دارند.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: نهاد داوری باید به گونه ای عمل کند که خروجی 
کارش ایجــاد رضایتمنــدی در مردم و تکریم مراجعان و ســرعت و دقت در 
رسیدگی ها باشد. سازوکار اعتمادسازی و جلب و افزایش اعتماد مردم به نهاد 

داوری، موضوع بسیار مهمی است.
محســنی اژه ای خطاب بــه داوران حرفه ای که با اخــذ پروانه به حل و فصل 
اختلافات حقوقی اشــخاص می پردازند، گفت: انگیزه شــما داوران حرفه ای 
بایــد خدمت به مــردم، تســهیل و کم هزینه تر کردن امــور ارجاعی آن ها و 
اطمینان بخشــی به آن ها باشد. اطمینان بخشی از این حیث که مردم، اعتماد 
و وثاقت پیدا کنند که در فرآیند حل و فصل اختلافات شــان از طریق داوری، 

منافع شان بیشتر تأمین می گردد و کرامت و آبروی شان نیز حفظ می شود.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به حمایت های دســتگاه قضایی از توســعه نهاد 
داوری در فرآیند حل و فصل اختلافات حقوقی اشــخاص، گفت: قوه قضائیه 
در اعتباربخشــی هر چه بیشــتر به رأی داوری و همچنین آموزش داوران و 
افزایش آگاهی بخشــی به مردم برای مراجعه به نهاد داوری، حمایت های لازم 

را انجام می دهد.
محســنی اژه ای بیان داشــت: ما نمی خواهیم نهــاد داوری را به مجموعه ای 
تبدیل کنیم که همه امورش زیر نظر دســتگاه قضایی باشد؛ ما نمی خواهیم 
بــه تصدی گری در این نهاد بپردازیم و در همه امــور آن دخالت کنیم؛ بلکه 
می خواهیم حمایت های لازم را از این نهاد در راستای کاهش ورودی پرونده ها 
به دســتگاه قضایــی به عمل بیاوریــم؛ البته در مواردی که مقتضی اســت، 
نظارت های خود را بر نهاد داوری در راســتای تأمین حقوق مردم و مراجعان، 

اعمال خواهیم کرد.

معاون اول قوه قضائیه:
 نیازمند وکیل در تراز انقلاب هستیم

معاون اول قوه قضائیه گفت: امروز نیازمند وکیل در تراز انقلاب هستیم. حجت 
الاسلام والمسلمین محمد مصدق در همایش  بزرگداشت سالروز تاسیس مرکز 
وکلا، کارشناسان رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه، گفت: قاضی کلمه 
مقدسی است، قانون گفته است که وکیل در مقام دفاع از این قداست برخوردار 
است. با رفتار، گفتار و کردار خود باید قداست کلمه وکیل را حفظ کنیم. وی با 
بیان  اینکه در کلیه مراحل دادرسی حضور وکیل پیش بینی شده است، گفت: 
مرحله پلیســی، دادرسی، رســیدگی در دادگاه کیفری یک و دو از جمله این  
مراحل است. معاون اول قوه قضائیه با اشاره به فلسفه وکالت دادگستری، اظهار 
کرد: وکیل دادگستری با وکیل مدنی متفاوت است. کار نباید صرفا به دفاع از 
موکل ختم شود، دفاع از حق جامعه و مردم و حقوق عامه باید جزو اولویت های 
وکیل دادگستری باشد. مردم از وکیل دادگستری انتظار دارند. مصدق با بیان 
اینکه امروزه نیازمند وکیل در تراز انقلاب هستیم، تاکید کرد: دفاع همه جانبه 
از مظلوم و کســی است که حق او ضایع شده باشد، مسئولیت پذیری و ایفای 
نقش در جامعه باید انجام شــود. وی افزود: کسانی که بخواهند بین مرکزهای 
وکلا و کانون های وکلای سراسر کشور تفرقه بیاندازند خائن هستند، هر دو نهاد 

در حال برآوردن انتظارات مردم هستند.

اخبار کوتاه


